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 يدرولىجـــيت نهــر الشــافــي في محافظــت البصـــرةه

  -02 و02عرض دائرتي بين فمكيا   الدراسة  منطقة  تقع أذ, العراق جنوب  البصرة محافظة في الشافي نهر  هيدرولوجية الدراسة تتناول  
 شط نهر بنظام  هٌدرولٌكٌا    الشافً هورو نهر نظام أرتباط كما تبٌن ,شرقا   02و05  – 40و05  طول  قوسي  وبين  شمالأ  75و02

 الشافً نهر بلغ كما.  ثا/ 3 م6.8.1 الربٌعً المد  فترة خلال(. نٌسان)  الربٌع موسم خلال الشافً لنهر تصرٌف أعلى بلغ فقد, العرب
 السنوي المعدل بلغ  ,البشرٌة والانشطة التبخر زٌادة  بسبب ثا/  3م5..7 حوالً(  تموز)  الصٌف موسم خلال تصرٌف صافً أعلى

  , ثا/  م 0.00 بلغ للسرعة سنوي بمعدل,  التوالً على. ثا/  3م   ..7. و 16.1و 605  التصرٌف وصافً والجزر المد لتصرٌف
 قلة بسبب الشتاء موسم  خلال الأٌونات تراكٌز أرتفاع خلال من الشافً نهر تصارٌف طبٌعة مع  المنطقة فً المٌاه نوعٌة تزامنت  كما
 كما,  النهر الى تراكٌزها بمختلف والعناصر المواد من محتوٌاتها وجرف للتربة  السطحٌة الطبقة غسل على الأمطار وعمل لتصارٌفا

 أظهرت أٌضا   كذلك, التراكٌز حدة من تخفٌف على ٌعمل مما التصارٌف  زٌادة  بسبب الصٌف فصل خلال للمٌاه  النوعٌة التراكٌز قلة
 هذا,  الراكدة الشافً هور بمٌاه الشافً نهر مٌاه تأثر الى ٌرجع  والذي الجزر فترة أثناء وأرتفاعها المد فترة ناءأث أنخفاضها العناصر
 – 6 شافً قناة – . شافً قناة) , التوالً على . شافً وقناة 6 شافً وقناة الشافً وهور الشافً نهر من أبتداءا   المٌاه تراكٌز وترتفع
 صلاحٌتها الشافً نهر فً  المٌاه نوعٌة أظهرت كما لأرتفاع والبٌئٌة  البشرٌة الأستخدامات لأغلب صلاحٌتها عدم( الشافً هور

 .المدروسة والكٌمٌائٌة الفٌزٌائٌة الأٌونات تراكٌز للمواقع المٌاه نوعٌة سجلت فٌما والزراعٌة والصناعٌة البشرٌة للأستخدامات
 

 

 

 

 

 

 

Hydrology of the Shafi River in Basrah province. 

 

The study deals with the hydrology of the Shafi River in the province of Basrah in southern Iraq, where the 

study area is located between 20, 40, 20 and 57 North and between 47 and 34-74 and 40 degrees east. The 

connection between the river and the water system is hydraulically connected to the Shatt al-Arab river 

system. During the spring season (April). During the spring period of 128.6 m3 / s. The highest net 

discharge during the summer season (July) was 54.7 m3 / s due to increased evaporation and human 

activities. The annual rate of tidal drainage and net discharge was 107, 61.6 and 45.4 m3 / s. The water 

quality in the region coincided with the nature of the Shafi River discharges through the increase in the 

concentrations of ions during the winter season due to the lack of drainage and the work of rain to wash the 

surface layer of the soil and the contents of its contents and elements in different concentrations to the river 

, As well as the lack of qualitative concentrations of water during the summer due to increased discharges, 

which works to reduce the concentrations, as well as the elements showed their decline during the period 

of the tide and rise during the period of the islands, which is due to the affected river water Shafi water 

stagnant water stagnant, (Shafi-2 channel - Shafi-1 channel - Hor Al-Shafi) is not suitable for most human 

and environmental uses. The quality of water in the Shafi River has also proved its validity for human, 

industrial and agricultural uses. Water for physical and chemical ions concentration sites. 

 

 


